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مهمونی 10 كيلومتری آغاز يک راه فرهنگی
رويداد عيد غدير با عنوان مهمونی 10 كيلومتری را می توان آغاز يک راه دانست كه جنبه فرهنگی 

آن نمود بارزی دارد و به طور بالقوه می تواند با آسيب شناسی دقيق گسترده تر و بهتر برگزار شود

   جواد محرمی
تجمع مردم�ی روز عيد غدير ك�ه در تهران ب�ا عنوان 
مهمونی 10 كيلومتری و در برخی شهرهای كشور با حجم 
و گستره ای متفاوت برگزار ش�د، بار ديگر ظرفيت های 
مردمی حول معنويت و دين را به رخ كش�يد. اتفاقی كه 
نشان داد روح همبس�تگی جامعه حول موضوعی به نام 
غدير می تواند چه اندازه بروز و ظهور بيرونی داشته باشد. 
با اين حال به نظر می رسد اجتماعاتی از اين دست برای 
بهتر شدن نياز به آسيب شناسی جدی هم داشته باشند. 
حضور مردم در روز عید غدير با عنوان مهمونی ١٠ كیلومتری 
در فضای مجازی، واكنش های زيادی داش��ت. اكانت های 
ضدانقلاب مانند همیشه كوش��یدند اين رويداد مردمی را 
وارونه نمايی كنند و با اس��تهزای مردم، به زع��م خود آن را 
تحقیر كنند، اما تصاوير آنقدر گويا بود ك��ه كار را برای آنها 
سخت می كرد.  يک فعال فضای مجازی در توئیتر در اين باره 
نوشت: »از سلام فرمانده ناراضی ای، از مهمانی ١٠كیلومتری 
عید غدير ناراضی ای، از هرچی كه اسم دين خدا روش باشه 

ناراضی ای، يه فکری به حالت خودت بکن.«
ش��هاب اس��فندياری، رئیس دانشگاه صداوس��یما و فعال 
فرهنگی، اما عصبانیت عده ای در ش��بکه های اجتماعی را 
اينگونه تحلیل كرده است: »غايت پروژه  سکولاريسم، جدايی 
نهاد دين از نهاد سیاست نیست. محو مظاهر دين از ساحت 
جامعه است، چراكه هرگونه ظهور و بروز اجتماعی دين دلالت 
بر »قدرت« دارد و بر »سیاست« اثرگذار است.« با اين حال به 
نظر می رسد جنبه فرهنگی رويداد مهمونی ١٠كیلومتری در 
عید غدير بیش از هر ساحت ديگری غلبه دارد و ساحت های 
ديگر ذيل آن قرار می گیرند.  يک فعال شبکه های مجازی، اما 
درباره جنبه های اجتماعی و فرهنگی اين رويداد در توئیتر به 
اين نکته اشاره كرده است كه »در اسرائیل و كشورهای غربی، 
رژه همجنسگرايی برقراره و در ايران جشن ١٠ كیلومتری 
برای مولا علی)ع(. بع��د باز می گويند چرا ب��ه ايرانی بودن 

خودتان افتخار می كنید.«
اما برخی كوش��یدند بین رويداد راهپیمايی ١٠ كیلومتری 
در تهران و حکومت نسبتی برقرار كنند تا به زعم خود آن را 
تحقیر كرده باشند، اما در اين رابطه يک فعال شبکه مجازی 
نوشت: »بعضی ها مراسمات دينی و مذهبی در ايران را وابسته 
به حکومت معرفی می كنند! خواستم بگم اگر حکومتی بتونه 

فقط در يک شهر، 3 میلیون نفر رو برای مراسمی به خیابون 
بیاره، قطعاً مردمی ترين حکومت دنیاست؛ دمش هم گرم!«

اما يکی از آثار چنین مراسماتی قطعاً ايجاد حس همبستگی و 
نشاط جمعی است. در اين باره  يک فعال شبکه های اجتماعی 
اينگونه توئیت كرد: »تجربه مهمونی١٠ كیلومتری، يعنی 
فرصت برپايی گردهمايی های غیرسیاسی و بی شکاف. اين 
تجمعات قطعاً شادی آفرينه و تبديل به مناسکی میشه كه 
ما رو بهم نزديک تر می كنه. اين فرصت را حتی در نوروز هم 

داريم، يک عید ديدنی دست جمعی ايرانی.«
عید غدير را بايد بزرگ ترين عید شیعیان دانست و اهمیت 
آن قابل مقايسه با هیچ عید ديگری در تقويم ايرانیان نیست، 
اما همواره اين عید بزرگ آنچنان كه بايد ظرفیت های خود 
را در قالب يک روح بزرگ جمعی نش��ان نداده بود. هر ساله 
مراسم و برنامه های مختلفی در اقصی نقاط كشور در روز عید 
غدير برگزار می شود كه هرچند مانند شبه جزايری متفرق 
عمل كرده و به اندازه خود قطعاً تأثیرگذارند، اما اين تفرق در 
برگزاری مراسم شکوه و عظمت اين عید را مخفی نگه داشته 
بود و اجازه نمی داد آنطور كه بايد بروز و ظهوری عینی داشته 
باشد. ويژگی های رويدادی چون مهمونی ١٠ كیلومتری كه 
اساساً خود مردم آن را رقم می زنند و هیچ كلمه ای به اندازه 
عشق نمی تواند آن را هدايت كند از چند منظر قابل بررسی 
است. نام علی)ع( به تنهايی توان بس��یج و هدايت دل های 
مردم را برای رق��م زدن يک رويداد دس��ته جمعی و بزرگ 
دارد. اي��ن ظرفیت مختص جامعه ايران ب��وده و قطعاً هنوز 
بسیاری از ظرفیت های آن مغفول مانده است. با اين حال به 
نظر می رسد رويداد عید غدير را می توان آغاز يک راه دانست 
كه جنبه های فرهنگی آن نمود بارزی دارند و به طور بالقوه 

می توانند گسترده تر شوند.

رئيس ساترا:

 مجوز هيچ  يک از رسانه هاي صوت و تصوير فراگير لغو نشده  است
شهاب حسينی عنوان كرد

كار من سينماست، نه نمايش اجتماعی!
 در عرصه فيلم كوتاه، آثار موفقی وجود دارد كه امکان ديده شدن آنها در داخل كشور فراهم نبوده و فيلمساز قدر نديده 

و مخاطب از خروجی كار او بی اطلاع مانده و هدف من، چيزی جز ارائه اين آثار به مخاطب نبوده است

   مصطفي شاه كرمي
جش�ن فيل�م كوت�اه انديش�کده مس�تقل فرهن�گ و هن�ر 
عن�وان روي�دادی اس�ت ك�ه ش�هاب حس�ينی آن را تدارک 
دي�ده و آن را ي�ک ض�رورت ب�رای س�ينمای اي�ران می داند. 
شهاب حسینی ضمن تأكید بر اينکه »كار من سینماست، نه نمايش 
اجتماعی«، هرگونه رقابت با رويدادهاي مش��ابه را نفي كرده و تنها 
هدفش از برپايي اين محفل را ايجاد مکان��ي ثابت براي نمايش آثار 
فیلمسازان مس��تقل دانس��ته، هرچند وي يکي از مهم ترين دلايل 
ورودش به اين عرصه را فضاي غیراقناعي سینما و نیاز داشتن به يک 

فضا و انرژی تازه اعلام كرده است.
شهاب حس��ینی، دبیر اولین جش��ن فیلم كوتاه انديشکده مستقل 
فرهنگ و هنر در مراسم اختتامیه و معرفي برگزيدگان اين رويداد با 
تأكید بر اينکه شغل اصلی او سینماست، نه امور مديريتی آن گفت: 
كار من سینماست، نه نمايش اجتماعی. من به دنبال هیچ نوع رقابتی 
نیس��تم و امیدوارم به فیلم هايی كه از رويدادهای مش��ابه ديگر جا 
می مانند در اينجا توجه كنیم. امی��دوارم روزی در عرصه فیلم های 
بلند مستقل فعالیت كنم. در عرصه فیلم كوتاه، آثاری وجود دارد كه 
موفقیت های جهانی زيادی هم كسب كرده اند، اما امکان ديده شدن 
آنها در داخل كشور فراهم نبوده يا فیلمساز در داخل كشور قدر نديده 
و مخاطب از خروجی كار او بی اطلاع مانده اس��ت. هدف من، چیزی 
جز ارائه اين آثار به مخاطب نبوده اس��ت. فضا برای نمايش اينگونه 

آثار، دغدغه اولیه ايجاد اين رويداد بود. يک فیلمساز مستقل جايی 
برای ارائه حاصل كارش ندارد و اين همیشه برايم غم انگیز بوده است. 
حسیني اگرچه حمايت از فیلمسازان جوان و ايجاد محلی برای عرضه 
آثار مس��تقل را دلیل برپايی اين جش��ن اعلام كرده، اما در پاسخ به 
اينکه آيا ورودش به حوزه فیلم های مستقل و كوتاه ارتباطي با شرايط 
و اوضاع سینما دارد يا خیر، اظهار داشت: با احترام به همه همکاران 
حرفه ای خودم، ورودم به اين مسیر به اين دلیل بود كه به يک فضا و 
انرژی تازه نیاز داش��تم، چون فضای آنجا برای من اقناع كننده نبود.  
هدف من از اين مس��یر چیزی جز ايجاد بس��تر برای مخاطب نبوده 
اس��ت. با اين حال فعلًا گام اول را آنلاين پیش برديم، ولی بعد از اين 

احتمالاً به دنبال مکانی ثابت برای نمايش فیلم ها خواهیم بود. دبیر 
جشن فیلم كوتاه انديشکده مس��تقل فرهنگ و هنر درباره احتمال 
رقابت اين رويداد با ديگر نمونه هاي مشابه)جش��نواره هاي مختلف 
فیلم هاي كوتاه( تأكید كرد: من به دنبال هیچ نوع رقابتی نیس��تم و 
امیدوارم به فیلم هايی كه از رويدادهای مشابه ديگر جا می مانند در 

اينجا توجه كنیم.
حسینی در بخش ديگري از اين مراسم درباره حواشي كه طي چند 
وقت اخیر برايش ايجاد شده، خاطرنش��ان كرد: حاشیه ها می آيند و 
می روند، ولی در نهايت خط س��یر مشخص است. بازيگری وقت آدم 
را می گیرد و به دغدغه های ديگر كمتر پرداخته می شود. من آثارم را 
ارائه می كنم و اگر مورد اقبال قرار بگیرد، مسئولیت بیشتری را برايم 
به دنبال دارد. مسئله اين است كه از يک جايی شما بايد براساس سهم 
اجتماعی خود كاری كنید و آنچه انجام می دهم طبق نیازی است كه 
به نظرم وجود دارد. وي در پايان تأكید كرد: من احساس نمی كنم كه 
مسیرم را با بازيگری شروع كردم و چون به مدارجی هم رسیدم ديگر 
همین كافی اس��ت. در حیطه كاری خودم احساس می كنم دوست 
دارم اينها را كنار هم ادامه دهم و روزی كه بانی تأسیس يک دانشگاه 
كاملًا تخصصی فقط در رشته سینما باش��م، آن روز بیش از كارهای 

بازيگری ام به آن يک كار افتخار می كنم.
در بخش ديگري از اين مراسم، برگزيدگان بخش هاي مختلف معرفي 

و مورد تقدير قرار گرفتند.

انجام مأموريت هاي قانوني س�اترا، مورد مطالبه نهادهاي ناظر در 
قوه مجريه و قوه مقننه است و اخيراً مکاتبه اي از سوي معاونت امور 
حقوقي رياست جمهوري با ساترا انجام شده كه در آن نامه بر اختيارات 
و وظايف س�اترا در حوزه صوت  و تصوير فراگير تأكيد شده است. 
سعید مقیس��ه رئیس س��ازمان تنظیم مقررات رس��انه هاي صوت و 
تصوير فراگیر)س��اترا( با بیان اي��ن مطلب در خص��وص نامه نگاري 
انجام شده با رياست سازمان صدا و س��یما براي برخورد بازدارنده در 
مقابل تخلفات رس��انه هاي صوت  و تصوير فراگیر گفت: بدون شک 
مهم ترين اولويت فعالیت س��ازمان تنظیم مقررات رسانه هاي صوت 
و تصوير فراگیر)ساترا(، اجراي قوانین و اس��ناد بالادستي است و در 
اين زمینه هیچ گونه تعارفي ندارد.  معاون س��ازمان صدا و س��یما، با 
اش��اره به اين موضوع كه در حال حاضر مجوز هیچ  يک از رسانه هاي 
صوت و تصوير فراگیر لغو يا تعلیق نشده است، گفت: در صورت رعايت 
قانون از پلتفرم ها حمايت مي كنیم. البته برخي سامانه هاي نمايش 
درخواستي تخلفاتي داشته اند كه منجر به كس��ر امتیاز ارزيابي آنها 

شده است، بنابراين اگر روند كاهش امتیاز ارزيابي آنها ادامه پیدا كند 
و به كمتر از حداقل امتیاز لازم براي فعالیت برسد، اقدام قانوني لازم 
را انجام خواهیم داد.  وي در ادامه با اش��اره به مأموريت قانوني ساترا 
در حوزه تنظیم گري رسانه هاي صوت و تصوير فراگیر بیان كرد: انجام 
مأموريت هاي قانوني ساترا، مورد مطالبه نهادهاي ناظر در قوه مجريه 
و قوه مقننه اس��ت. اخیراً هم مکاتبه اي از سوي معاونت امور حقوقي 
رياست جمهوري با ساترا انجام شده است كه در آن نامه بر اختیارات و 
وظايف ساترا در حوزه صوت و تصوير فراگیر تأكید شده است.  وي افزود: 
بر اساس مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي كشور با موضوع »توسعه 
فضاي مجازي سالم، مفید و ايمن«، ممانعت از نشر محتوا و خدمات 
مضر و ناسالم و ناايمن يکي از مواردي است كه بايد مد نظر قرار گیرد و 
با توجه به مأموريت ساترا در حوزه تنظیم گري صوت و تصوير فراگیر، 
ساترا به دنبال نظارت بر سلامت محتوايي صوت  و تصوير فراگیر است.  
رئیس ساترا خاطر نشان كرد: بسیاري از علاقه مندان و دلسوزان نظام 
جمهوري اسلامي ايران در س��ال هاي اخیر انتقادات جدي نسبت به 
وضعیت رها شده فضاي مجازي داشته اند و اين مطالبه را از ساترا دارند 
كه براي سالم سازي محتوايي صوت و تصوير فراگیر در فضاي مجازي 
اقدام كند.  مقیسه با اشاره به ضرورت مراقبت از نهاد خانواده و كودكان 
و نوجوانان در فضاي مجازي گفت: يکي از مهم ترين وظايف حاكمیت 
حمايت از خانواده ها و كودكان و نوجوانان در فضاي مجازي است و در 
سند صیانت از كودكان و نوجوانان در فضاي مجازي مصوب شوراي 
عالي فضاي مجازي تأكید شده است كه كلیه سکوها و ارائه دهندگان 
محتوا ملزم هستند از عرضه تبلیغات و محتواي مضر براي رده سني 

كودك و نوجوان ممانعت كنند.

در گفت و گوي »جوان« با كارگردان مجموعه »آقاي قاضي« مطرح شد

»آقاي قاضي« اهل چرك نمايي جامعه نيست

    سینما

     دیدگاه

انتشار قصه هاي 6 جلدي نهج البلاغه
مجموع�ه ش�ش جل�دي قصه ه�اي نهج البلاغه ب�ه قلم 
مجيد ملامحمدي توس�ط انتشارات به نش�ر منتشر شد. 
به گزارش»جوان«، مجموعه شش جلدي قصه هاي نهج البلاغه به 
قلم مجید ملامحمدي داستان هايي را براي كودكان گروه سني »ب« 
و »ج« روايت مي كند كه برگرفته از نهج البلاغه و توسط انتشارات 
به نشر منتشر شده است.  در اين مجموعه سعي شده است، شیوه 
نگارش با آثار ديگر متفاوت باشد و با نگاه نو و جديد به زندگي ائمه 
پرداخته شده است. در میان داستان ها بعضي از احاديث و سخنان 
بزرگواران هم به شکل داستاني آمده و نسبت به كتاب هاي گذشته 
متفاوت است. نثر اين مجموعه روان و امروزي است و تصويرگري 
آن برعهده فرشته فرمند، لادن هندي، كوثر رضايي، مرضیه قوام زاده 
و محسن میرزايي بوده است. اين مجموعه شامل قصه هاي حضرت 
علي )ع( و ماجراهايي است كه براي ايشان اتفاق مي افتد و آخر هر 
قصه نیز به  طور مستقیم يک پاراگراف از سخنراني حضرت علي )ع( 

را ترجمه كرده و در ارتباط با آن داستان آمده است. 
----------------------------------------------------

 پيوستن حسن معجوني 
به بازيگران »نون خ ۴« 

تصويرب�رداري فص�ل چه�ارم س�ريال طن�ز »ن�ون خ« 
از دو م�اه ديگ�ر آغ�از مي ش�ود و اين س�ريال در س�ال 
1۴0۲ ب�ه پخ�ش مي رس�د. همچني�ن از حس�ن معجوني 
به عن�وان بازيگر جدي�د اين س�ريال نام برده مي ش�ود. 
به گزارش »جوان«، مهدي فرجي تهیه كننده سريال »نون خ« با 
انتشار عکسي از حسن معجوني و حمیدرضا آذرنگ  اعلام كرد كه 
اين دو در »نون خ 4« همبازي مي ش��وند.  فرجي حدوداً يک ماه 
پیش هم با انتشار عکسي، از آغاز پیش تولید فصل چهارم اين سريال 
خبر داده بود. ضمن اينکه چند روز قبل نیز علي صالحي � يکي از 
بازيگران سريال � با حضور در برنامه اي تلويزيوني اعلام كرد كه دو 
ماه ديگر يعني اواخر تابستان، فیلمبرداري فصل چهار »نون خ« آغاز 
مي شود.  فصل چهارم اين سريال نتوانست مثل روال هر سال نوروز 
١4٠١ به آنتن برسد و اكنون با يک سال تأخیر خودش را به پخش 
نوروز و رمضان مي رساند كه با هم تداخل زماني هم پیدا مي كند. 
»نون خ« در اين فصل در 3٠ قسمت ساخته و پخش خواهد شد. 
----------------------------------------------------

 ساخت مستند »آتش و گلستان« 
درباره »ابراهيم هادي«

س�اخت فيل�م مس�تند »آت�ش و گلس�تان« ك�ه از چند 
ماه قب�ل از كرونا آغاز ش�ده و همچن�ان هم ادام�ه دارد، 
روايتي اس�ت از مانده هاي گروه چريکي دستمال سرخ ها 
و حکايت كارگرداني اس�ت ك�ه مي خواهد فيلم بس�ازد. 
مستند »آتش در گلستان« فیلم روايتي است از مانده هاي گروه چريکي 
دستمال سرخ ها، گروه چريکي اندرزگو و مطلعان كانال كمیل و حکايت 
كارگرداني است كه مي خواهد درباره »ابراهیم هادي« فیلم بسازد. او و 
تیم تحقیق و پژوهشش دربه در دنبال كساني هستند كه ابراهیم هادي 
را ديده اند، با او بوده اند، از حال و احوال خصوصي او مطلعند و همچنین 
كساني كه در هر جايي نمي خواهند اين فیلم ساخته شود يا اين سند 
تصويري شکل گیرد. اين مستند عملاً چالش هايي است كه براي ساختن 
فیلم راجع به شهدا بر سر هنرمندان مي آيد. نامش آتش و گلستان است 

كه نمي دانیم اين بار آتش گلستان مي شود يا گلستان آتش.

   محمدصادق عابدينی
»آقاي قاضي«، نام مجموعه اي نمايش�ي است 
كه در آن بيننده ه�ر بار در قال�ب يک نمايش 
تلويزيوني، نکات جدي�د حقوقي مي آموزد و با 
محتواي پرونده هاي حقوقي آشنا مي شود. اين 
مجموعه كه با همکاري قوه قضائيه توليد شده، 
توانس�ته اس�ت، يک بعد جديد از نمايش هاي 
تلويزيوني را به تصوير بکش�د و آن استفاده از 
ژانر دادگاهي است كه كمتر در سينما و تلويزيون 
ايران به آن پرداخته شده اس�ت. ژانر دادگاهي 
ي�ک ژانر محبوب در س�ينماي جهان اس�ت و 
ساخت مجموعه »آقاي قاضي « مي تواند در كنار 
بحث آموزش حقوق به بيننده ها، آنها را با ژانري 
متفاوت در سينما نيز آشنا كند. سجاد مهرگان، 
كارگردان مجموعه »آقاي قاضي«، در گفت و گو با 
»جوان« درباره اين اثر توضيحاتي ارائه داده است.

    
  آقاي قاضي، در مرحله اول بعد آموزشي براي 
بيننده دارد، اينکه برخلاف ساير سريال هاي 
تلويزيوني تلاش كرده ايد به بيننده نکته اي 
تازه بياموزي�د، نکته مثبتي اس�ت، چطور 
سراغ چنين رويکردي براي اين كار رفتيد؟

چیزي كه براي م��ن اولويت دارد، اين اس��ت كه 
تلويزيون و س��ینما صرفاً يک سرگرمي نیست و 
در اصل يک هنر، صنعت و رسانه است. به همین 
منظور بايد در كنار بحث هنري بحث رسانه بودن 
نیز در آث��ار مورد توجه قرار گی��رد. موضوع آقاي 
قاضي هم به چند س��ال پیش ب��از مي گردد كه 
خودم مس��تأجر بودم و با صاحبخانه يک مشکل 
حقوقي پیدا كردم و تازه متوجه شدم كه نه من، 
نه صاحبخانه و نه مشاور املاكي كه به آن مراجعه 
كردم، از نظر دانش مسائل حقوقي مرتبط با مسکن 
اطلاعات كافي نداريم و ناآگاه هستیم. براي همین 
نزديک به دو سال پیش پیشنهاد ساخت مجموعه 

آقاي قاضي را به صداوسیما دادم.  
 ژان�ر دادگاه�ي از گونه ه�اي محب�وب 
سينمايي در دنيا است، اما در ايران بسيار 
كم شاهد پرداختن به آن هستيم، براي 
همين »آقاي قاضي« يک نمونه اس�تثنا 

است، براي اين كار ريسک كرديد؟!
ما در ايران ژان��ر دادگاهي خیلي ك��م داريم، حتي 
ژانر هاي نزديک به آن يعني جنايي و كارآگاهي هم 
كم كار شده اس��ت. با آنکه در دنیا از دهه ١96٠ كه 
تلويزيون فراگیر ش��د تا همین امروز ژانر دادگاهي 
يکي از ژانرهاي مهم بوده است. در اصل آقاي قاضي 

شباهتي به »كورت شو« )show court( دارد كه در 
امريکا چندين دهه است، ساخته مي شود و به رئالیتي 
شو نزديک است. در اروپا و آسیا به خصوص در ژاپن و 

چین نیز برنامه هاي اينچنیني ساخته مي شود. 
 اما در آقاي قاضي كاملاً كار نمايشي است!

خب بیشتر جذابیت »كورت شو« ها در پرداختن 
به مسائل جنسي و اخلاقي است، كه ما در ايران به 
خاطر حفظ اخلاق سراغ نمايش چنین موضوعاتي 
نمي رويم. در ثاني نوع نظام دادرس��ي در كش��ور 
ما متفاوت اس��ت. دادگاه ها در امري��کا به فضاي 
رئالیتي شو نزديک اس��ت. تصمیم ما اين بود كه 
مخاطب در مواجهه با موضوع��ات با زمان، مکان 
و حتي زبان امروز مواجه شود، حتي اگر پرونده اي 

براي ٢٠ سال پیش را بررسي كرده باشیم. 
 در جايي اشاره شده بود كه موضوعات 
»آقاي قاضي« بر گرفته از پرونده هاي 
واقعي اس�ت، چند پرونده را بررسي 

كرديد؟
ما حدود 3٠٠ موضوع حقوقي را استخراج كرده ايم 
كه مردم به نوعي دچار آن هستند. با حضور مشاوري 
كه از سوي قوه قضائیه به ما معرفي شد، همچنین 
استفاده از نظرات چند قاضي و تیم حقوقي پنج نفره 

كار در نهايت به ١٢5 موضوع رسیديم. 
 اين موضوعات را چطور به كار نمايشي 

تبديل كرديد؟
س��خت ترين كار ما در اين بخش بود، عملًا هیچ 
فیلمنامه نويس��ي در اي��ران نداريم ك��ه به طور 
تخصصي در ژانر دادگاهي كار انجام داده باش��د. 
كار جنايي و كارآگاهي هم ب��ا موضوع دادگاهي 
متفاوت است. ما بايد بین پرونده حقوقي و كیفري 
تفاوت قائل مي شديم و ملاحظات آيین دادرسي در 
دادگاه هاي ايران را رعايت كنیم. در نهايت هم همه 
اين ملاحظات را در ١5 تا ٢٠ دقیقه روايت كنیم. 

 بار اصل�ي كار آقاي قاض�ي بر عهده 
بازيگ�ر نق�ش آق�اي قاضي اس�ت، 
انتخاب بازيگ�ر و رس�يدن به نقش 

چطور پيش رفت؟
من از اول مي دانستم كه نقطه پیروزي يا شکست 
كار در كاراكتر آقاي قاضي نهفته اس��ت. براي 
انتخاب بازيگر اين نق��ش ابتدا تصمیم گرفتیم 
س��راغ يک قاضي واقعي برويم و به او بازيگري 
ياد دهیم. يکي از قضات هم انتخاب شد و هفت 
جلسه تمرين بازيگري كرد، اما در نهايت نتیجه 
مطلوبي نداش��تیم. ما بازيگري مي خواس��تیم 
كه چهره مردانه و صداي محکم ولي دلنش��ین  
داشته باشد. كسي باشد كه بدن ورزيده اي هم 
نداشته باشد، چون مي گويند قاضي نبايد طوري 
باشد كه خواهان يا خوانده از او بترسند. در كنار 
اينها بايد كس��ي را پیدا مي كردي��م كه عدالت 
رفتاري را در درون خود داش��ته باشد؛ يعني به 
صورت فطري در رفتاري مثل نوع نگاه عدالت 
داشته باش��د. بهزاد خلج را كیومرث مرادي كه 
انتخاب بازيگر مجموعه را برعهده داشت، معرفي 
كرد و از همان ابتدا خصايص��ي را كه براي اين 

نقش در نظر داشتیم، در وي ديدم. 
 آموزش خاصي براي اين كار به بازيگر 

آقاي قاضي داديد؟
بله. چندين جلسه با قضات ملاقات داشت. نوع 
نگاه، خنده، اخم، نوع بیان و حتي دست گرفتن 
خودكار را از رفتارهاي قضات الگوبرداري كرد. 
الان آقاي قاضي در اصل كلاژي از رفتار چندين 

قاضي واقعي است. 
 ب�راي نقش ه�اي فرعي هم س�راغ 

بازيگران تئاتر رفتيد! درست است؟
بله. اولاً اينکه بازيگران تئاتر كمتر ديده شده اند 
و مي توانند به »واقع نمايي« كه در آقاي قاضي به 
دنبال آن هستیم، كمک كنند. با انتخاب بازيگران 
تئاتري نیازي به آش��نايي زدايي نداش��تیم و از 
تیپ ش��دن بازي ها هم دور شديم. ظرفیت تئاتر 
بسیار گسترده است و متأسفانه كمتر از آن استفاده 
شده. ما براي اين كار نزديک به 3٠٠ بازيگر تئاتري 
را انتخاب كرديم و براي هر قسمت بین هفت تا 

هشت بار تمرين كرديم تا به واقع نمايي برسیم. 
 برخي از نقدهايي كه به »آقاي قاضي« 
مي ش�ود، اين اس�ت كه فضاي آن با 
فضاي دادگاه واقعي فاصله دارد! اين 

نقد را قبول داريد؟
اين س��ؤال باز مي گردد به همان جواب ابتداي 
مصاحبه، به نظر من سینما و تلويزيون يک هنر، 
صنعت و رسانه هستند و ما در رسانه بايد آينده را 
به مخاطبان نشان دهیم. آينده اي كه مبتني بر 
واقعیت باشد، چون در غیر اين صورت كار فانتزي 
مي شود. ما در آقاي قاضي، يک شبیه سازي انجام 
داديم، يعني مماس با واقعیت هاي موجود، چیزي 
را كه مي تواند باشد، به نمايش گذاشتیم. متأسفانه 
در س��ینماي اجتماعي ما ي��ک چرك نمايي از 
موضوعات انجام مي شود و واقعیت ها به بدترين 
شک ممکن به تصوير كشیده مي شود. آقاي قاضي 
نمي خواهد چرك نمايي كند، بلکه در كنار سرگرم 

كردن مخاطب به آنها آموزش می دهد. 
 پخش اين مجموعه واكنشي در ميان 

قضات داشته است؟
تا امروز چندين نفر از قضات را ديده ام كه گفته اند 
از نوع برخورد آقاي قاضي در دادگاه ها اس��تفاده 
مي كنند و امیدوارم اي��ن روند بیش از پیش هم 

گسترش داشته باشد.

مهرگان: م��ا در آقاي قاضي 
يك شبيه سازي انجام داديم 
يعني مماس با واقعيت هاي 
موجود، چيزي را كه مي تواند 
باش��د، به نمايش گذاش��تيم

    نمایش خانگی

مصطفي محمدي     دیده بان


